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Leden, to je měsíc ptáků, chtějí něco do zobáku!
V právě uplynulých dvou týd-

nech společně všechny děti v ma-
teřské škole absolvovaly se svými 
učitelkami projekt s názvem „Ahoj 
sýkorko“. Připomenuly si nutnost 
přikrmování ptáků a volně žijících 
zvířat v zimě. Děkujeme panu my-
slivci Jirkovi Kohnovi, který přišel 
ověřit znalosti dětí. Děkujeme 
také rodičům, kteří se přidali k na-
šemu projektu a pomohli připravit 
ve třídě Medvídků dětem krmení 
pro ptáčky na školní zahradu a de-
korace ptáčků ve třídě Sluníček.

• Informace z MěÚ

• ZŠ a MŠ Tovačov

• Z historie města

• Ze sportu

• Příspěvky čtenářů

• Kalendář akcí 2021

• Inzerce 
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Doprava v Tovačově

Lvi jsou opět na svém místě

Tranzitní nákladní doprava po vydání vyhlášky Opatření 
obecné povahy o  stanovení přechodné úpravy provozu na 
pozemních komunikacích na komunikaci II/435 Olomouc – To-
vačov mírně polevila. Město připravuje petici pro změnu záko-
na, aby došlo k plošnému zákazu jízdy nákladních automobilů 
o maximální přípustné hmotnosti převyšující 12 tun po silnicích 
II. a III. třídy na základě zákona s tím, že se tento zákaz vztahuje 
i na místní a účelové komunikace. Tuto petici předáme petiční-
mu výboru Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky.

Od listopadu loňského roku bylo v dru-
hém patře Vídeňského křídla postaveno 
lešení u levé části gutmannovského schodi-
ště. Opravy, původně plánované do konce 
prosince, se protáhly do poloviny února. 

V  průběhu listopadu a  prosince byly 
postupně převezeny některé části schodiš-
tě do olomouckého ateliéru sochaře Jiřího 
Fingera a Pavla Hradilíka, kde na nich pro-
bíhaly záchranné práce. Madla i vrchní část 
sloupku schodiště byly v  havarijním stavu 
a po demontáži se rozpadaly. Na materiál, 
ze kterého jsou vyrobeny, neblaze působila 
dlouhodobě vlhkost. Jednotlivé části mu-
sely být nejen vysušeny, ale také zpevněny 
nebo dokonce úplně nahrazeny novými 
díly. Restaurátorské práce v  ateliéru probí-
haly především v prosinci a v lednu. Na mís-
tě samotném byl pak vyčištěn a penetrován 
sloupek schodiště.  

V  polovině února bylo schodiště opět 
kompletováno a dnes je už v původní podo-
bě. Díky profesionálnímu přístupu restaurá-
torů nejsou zásahy na něm nijak patrné.   

Květa Zajícová

Další jednání je vedeno s  policií České republiky, obvodní 
oddělení Přerov, Kojetín, a to zejména o četnosti kontrol náklad-
ních vozidel. Celní správa České republiky přislíbila možnost při-
stavení váhy. 

Tyto kroky město podporuje a od četnosti policejních kon-
trol si slibuje odrazení kamionů zkracujících si cestu přes To-
vačov. 

Svoboda Marek, starosta města Tovačova
Vrána Jaroslav , místostarosta města Tovačova
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Informace z městského úřaduInformace z městského úřadu

Předpokládané investiční akce v Tovačově v roce 2021
 V roce 2019 jsme Vás informovali o záměru provést realizaci 

nových dětských hřišť. V první podané žádosti jsme bohužel ne-
byli úspěšní, ale na druhý pokus to již vyšlo. Jedná se o lokality 
ulice Sadová, školní hřiště a dětské hřiště v Anníně. Daný záměr 
bude realizován v letošním roce. Na danou akci již proběhlo vý-
běrové řízení, které vyhrála fi rma TEWIKO systems, s.r.o. V minu-
losti jsme také žádali o dotaci na opravu kapličky v Anníně. I zde 
jsme byli na podruhé úspěšní a v  letošním roce proběhne její 
oprava. I na tuto akci proběhlo výběrové řízení a opravu bude 
provádět fi rma T.Stavitelství, s.r.o.. 

 V měsíci únoru a březnu budou pracovníci města opravovat 
dva byty ve vlastnictví města, a to jeden byt na Náměstí č.p.25 
a druhý v ulici Jiráskova č.p. 531. Jestliže bude vyhlášen dotační 
program ministerstvem fi nancí tak, jak tomu bylo minulý rok, 
oba byty zde přihlásíme, aby se nám do rozpočtu města vrátily 
nějaké fi nance.

 V roce 2020 proběhlo zateplení, rekuperace a výměna tepel-
ného zdroje v mateřské škole. Zároveň jsme v areálu vybudovali 
nové chodníky a letos ještě provedeme opravu stupňů a podest 
schodiště. Celý schodišťový prostor bude uzavřen pomocí poly-
karbonátu tak, aby nedocházelo v zimním období k zasněžová-
ní tohoto prostoru. 

Na žádost vedení fotbalového klubu oplotíme sportovní 
areál včetně kynologického areálu. V  těchto místech dochází 
k  vandalismu a  prostor je neustále devastován a  znečišťován. 
Prostor tréninkového hřiště bude přístupný, bude zde stanove-
na otevírací doba a správce hřiště bude areál v určitou hodinu 
uzamykat. V současné době budeme žádat o dotaci na vybu-
dování skateparku, který by měl být umístěn na travnaté ploše 

vedle břízové aleje. Na vybudování již máme potřebná závazná 
stanoviska a v případě neposkytnutí dotace budeme akci reali-
zovat z vlastních zdrojů.

  Další stavební akcí, na kterou máme podánu žádost o do-
taci, je oprava části střešní krytiny nad byty v zámku. V minulých 
letech jsme opravili střechy po levé a pravé straně při vstupu do 
zámku a nyní chceme postupovat s výměnou krytiny nad byty 
v předzámčí zámku. V I. etapě bude vyměněno cca 390 m2. I na 
tuto opravu již proběhlo výběrové řízení a stavba bude provádě-
na fi rmou Tesařství Antonín Borek.

Již několik let je velký problém s  odvodem dešťové vody 
v  lokalitě na Podzámčí (řadové garáže). Minulý rok nám naši 
hasiči museli po vydatných deštích vodu několikrát odčerpávat, 
protože docházelo k zaplavování přilehlých pozemků u rodin-
ných domů. V současné době necháváme zpracovávat projekt 
na pořízení dešťové kanalizace a vsakovací jímky, když to časově 
půjde, budeme danou akci také realizovat. V rozpočtu města na 
to máme vyčleněny fi nance.

Protože byla v roce 2020 zastupitelstvem schválena obecně 
závazná vyhláška na zřízení městské policie, v současné době 
probíhají udržovací stavební práce na opravě objektu bývalých 
uhelných skladů.  Po schválení projektové dokumentace bude 
k objektu provedena přístavba a celá budova pak bude služeb-
nou městské policie.

Tak jako minulý rok i  letos budeme pokračovat v  opravě 
chodníků. Jako první úseky budeme opravovat chodníky v ulici 
Široká a ulici Prostějovská.  

Marek Svoboda, starosta
Jaroslav Vrána, místostarosta

Tovačovský kamelot

 Informace k úhradě místního poplatku za odpady 
a psy za rok 2021

Místní poplatek za odpady a  psy je 
možné uhradit i převodem z účtu, prosí-
me, přečtěte si informace níže:

Místní poplatek za provoz systému 
shromažďování, sběru, přepravy, třídění, 
využívání a  odstraňování komunálních 
odpadů pro rok 2021 činí 700,-- Kč a  je 
splatný do 30. června. 

Občanům, kteří se zapojili do Moti-
vačního a  evidenčního systému pro od-
padové hospodářství, je udělena sleva dle 
množství vytříděného odpadu v pytlech.

Pokud budete chtít tento místní po-
platek hradit převodem z  vašeho účtu, 
informujte se na správnou částku k úhra-
dě a variabilní symbol, který je důležitý 
pro identifi kaci platby.

I  místní poplatek ze psů je možno 
uhradit převodem z  účtu. Je také důle-
žité se informovat na správnou částku 
(liší se dle trvalého pobytu držitele psa 

– dům – byt – věk držitele) a  variabilní 
symbol pro úhradu. Poplatek ze psů je 
splatný do 31. března.

Číslo účtu pro bezhotovostní pře-
vod na účet města Tovačova je 
1883120309/0800.
Variabilní symbol a částku Vám 

sdělíme na tel. č. 581706954

nebo e-mail hrazdilova@tova-

cov.cz

Pokud budete chtít místní poplatky 
hradit osobně na pokladně městského 
úřadu, prosíme, sledujte otevírací dobu 
MěÚ, která je v současné době omezená:

Provozní doba úřadu

Pondělí 8,00 – 10,00 hod., 14,00 – 17,00 hod.
Středa 8,00 – 10,00 hod., 14,00 – 17,00 hod.

Připomínáme, že změny, které mají 
vliv na výši místního poplatku za odpa-
dy, je třeba ohlásit tj. změna trvalého po-
bytu, narození atd. 

U  psů ohlásit – úhyn psa, darování 
nebo nový pes.

V  případě, že poplatník nesplní 
povinnost ohlásit údaj rozhodný pro 
osvobození nebo úlevu ve lhůtách sta-
novených příslušnou obecně závaznou 
vyhláškou nebo zákonem o  místních 
poplatcích, nárok na osvobození nebo 
úlevu zaniká.

U  místního poplatku za užívání ve-
řejného prostranství je nutné vždy ohlá-
sit užívání, tj. skládky, výkopové práce, 
umístění stavebních zařízení…

Běla Hrazdilová
fi nanční odbor

Městský úřad Tovačov
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Schválený rozpočet města Tovačova pro rok 2021 
Odd. par. Text Rozpočet 2021

Třída 1 Daňové příjmy
pol.         1111 Daň z příjmu FO ze závislé činnosti 6 000 000,00

1112 Daň z příjmu FO ze samostatně výdělečné činnosti 100 000,00
1113 Daň z příjmů FO z kapitálových výnosů 500 000,00
1121 Daň z příjmů právnických osob 5 500 000,00
1122 Daň z příjmů PO za obce 600 000,00
1211 Daň z přidané hodnoty 14 000 000,00
1334 Odvody za odnětí zeměd.půdy 350 000,00
1340 Poplatek za komunální odpad 1 768 000,00
1341 Poplatek ze psů 88 000,00
1343 Poplatek za užívání veřejného prostranství 10 000,00
1344 Poplatek ze vstupného 1 000,00
1356 Příjmy z úhrad dobývání nerostů 1 000 000,00
1361 Správní poplatky 100 000,00
1381 Daň z hazardních her 200 000,00
1511 Daň z nemovitosti 3 550 000,00

Celkem daňové příjmy 33 767 000,00

Třída 2 Nedaňové příjmy
1011 Zemědělský půdní fond - příjmy z pronájmu pozemků 1 356 000,00
3314 Knihovna 25 000,00
3319 Příjmy z kultury 355 000,00
3321 Činnost v zámku 505 000,00
3321 Obřadní síň - svatby 80 000,00
3349 Záležitosti sdělovacích prostředků-Tovačovský kamelot 10 000,00
3599 Zdravotní středisko 527 000,00
3612 Bytové hospodářství 2 065 000,00
3613 Nebytové hospodářství 832 000,00
3631 Veřejné osvětlení - pronájem sloupů 15 000,00
3632 Pohřebnictví - pronájem hrobových  míst 20 000,00
3722 Sběr a svoz komunálního odpadu-podnikatelé 298 000,00
3725 Využívání a zneškodňování komunálního odpadu 200 000,00
3745 Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň 12 000,00
6171 Činnost místní správy a propagační skříňky 7 000,00
6310 Příjmy z úroků 15 000,00
6330 Převody vlastním fondům 500 000,00
6409 Služba pro důchodce,náhrady 55 000,00

Celkem nedaňové příjmy 6 877 000,00

Odd. par. Text Rozpočet 2021
Třída 4 Přijaté transfery

4112 Neinv.přijaté transfery ze SR 1 750 000,00
4121 Ostatní neinvestiční přijaté transfery od obcí 50 000,00

Celkem přijaté transfery 1 800 000,00

Trochu statistiky…
Podle výpisu z  evidence obyvatel bylo k  1. lednu 2021 

v Tovačově celkem 2.453 obyvatel, z toho 1.232 žen a 1.221 mužů. 

Migrace obyvatel v roce 2020:

Počáteční stav k 1.1.2020 byl 2.461 obyvatel. Do Tovačova se 
přistěhovalo 47 občanů, narodilo se 24 dětí, odstěhovalo se 40 

občanů, zemřelo 39 občanů, takže k  31.12.2020 byl stav 2.453 ob-
čanů. Stav obyvatel v našem městě za rok 2020 se snížil o 8.

V průběhu roku 2020 se v našem městě uskutečnilo celkem 
48 svatebních obřadů, z toho 5 svatebních obřadů, kdy alespoň 
jeden ze snoubenců měl trvalý pobyt v našem matričním obvodu.  

Jana Halířová (matrika)

O věkovém složení hovoří následující tabulka: 

věk do 5 let věk 6 – 17 let věk 18 – 59 let věk 60 – 79 let věk 80 a nad 80 let celkem

ženy 68 145 645 298 76 1232
muži 66 160 695 251 49 1221
celkem 134 305 1340 549 125 2453
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Kapitálové příjmy
1012 Pozemky 0,00

Celkem kapitálové příjmy 0,00

MEZISOUČET 42 444 000,00
8115 Převod fi nanančních prostředků z minulých let 11 530 000,00

P Ř Í J M Y   C E L K E M 53 974 000,00

Odd. par. Text Rozpočet 2021
Třída 5 Neivestiční výdaje
1014 Ozdravování hosp.zvířat,deratizace 85 000,00
2212 Silnice 1 159 000,00
2219 Ostatní záležitosti pozem.komunikací 1 255 000,00
2295 Dopravní obslužnost - smíšená 371 000,00
2321 Odvádění a čistění odpad.vod 320 000,00
3119 Základní a mateř.škola 5 780 000,00
3314 Knihovna 280 000,00
3319  01 Záležitosti kultury - kronika 49 000,00
3319  02 Záležitosti kultury - ost.činnosti 1 475 000,00
3321  3001 Činnost v zámku - provoz 3 078 000,00
3321  03 Obřadní síň 112 000,00
3322 Zachování a obnova kult.památek 52 000,00
3349 Zálež.sděl.prost.- Tovač.kamelot 70 000,00
3392 Zájmová činnost v kultuře 24 000,00
3399 Ost.záležitosti kultury - KPSSV 55 000,00
3412 Tělových.činnost - sport.hala 524 000,00
3421 Využití volného času dětí a mlád. 22 000,00
3429 Ostatní zájmová činnost a rekreace 40 000,00
3599 Zdravotní středisko 215 000,00
3612 Bytové hospodářství 815 000,00
3613 Nebytové hospodářství 1 285 000,00
3619 Ost.rozvoj bydlení-provoz kotelen 2 400 000,00
3631 Veřejné osvětlení 600 000,00
3632 Pohřebnictví 158 000,00
3639 Příspěvek mikroregionu 76 000,00
3669 Ost.správa v obl.bydlení - WC 177 000,00
3721 Sběr a svoz nebezpečných odp. 165 000,00
3722 Sběr a svoz komunálního odp. 3 000 000,00
3729 Ostatní nakládání s odpady 32 000,00
3745 Péče o vzhled obcí a veř.zeleň 4 955 000,00
4222 Veřejně prospěšné práce 200 000,00
4329 Ostatní sociální péče a pomoc 20 000,00
4343 Soc.pomoc osobám-živelná poh. 20 000,00
4349 Ost.soc.péče a pomoc obyvatelstvu 15 000,00
4359 Ostatní služby a činnosti v oblasti sociální péče 70 000,00
5212 Ochrana obyvatelstva 45 000,00
5213 Krizová opatření 5 000,00
5311 Bezpečnost a veřejný pořádek 740 000,00
5512 Požární ochrana 336 000,00
6112 Zastupitelstva obcí  2 680 000,00
6171 Činnost místní správy 12 054 000,00
6310 Výdaje z fi nančních operací 40 000,00
6320 Pojištění funkčně nespecifi kované 410 000,00
6399 Ost.fi nanční operace-odvod DPH 200 000,00
6330 Převody vlastním fondům 500 000,00
6409 Ostatní činnosti 2 980 000,00
6409 87 Služby pro důchodce 29 000,00

Celkem neinvestiční výdaje 48 973 000,00

Odd. par. Text Rozpočet 2021
Třída 6 Kapitálové výdaje

1012 Pozemky 1 000 000,00
3421        Sportovní hřiště 1 800 000,00

Celkem kapitálové výdaje 2 800 000,00

MEZISOUČET 51 773 000,00
pol.8124 Splátky úvěru 2 201 000,00

VÝDAJE CELKEM 53 974 000,00
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Základní školaZákladní škola

 Tovačovská škola letos slaví 130. výročí
Nejstarší obecná škola v Tovačově

Několikrát jsem měl možnost pro-
hlédnout si překrásné školní kroniky, 
z nichž nejstarší dochovaná vázaná kniha 
má zápisy z počátku 19. století. Při listová-
ní v nich na vás dýchá atmosféra školního 
prostředí z minulých staletí, ožívají nejrůz-
nější události a dávno zapomenuté osudy 
tovačovských učitelů, rektorů a  ředitelů 
škol. Knihy jsou psané ručně, většinou 
krasopisným úhledným písmem. Některé 
jsou doplněny grafi kami a  malovanými 
obrázky. Jsou to nádherné a vzácné doku-
menty, které nám pomáhají nezapome-
nout a občas si připomínat události, které 
jsou s tovačovskými školami spojené.

Školství v  Tovačově má pestrou 
minulost, která sahá až do 16. století. 
V Tovačově bývalo dříve více škol. Byla 
tu škola bratrská, která údajně stála na 
začátku ulice Široké a připomíná se v pí-
semných dokumentech z  roku 1579, 
škola židovská, která byla pro odlišný 
jazyk zřízena v  židovském ghettu a  za-
nikla v roce 1918, a také škola německá. 
Nejstarší a  také nejvíce navštěvovanou 

školou však byla škola vedle tovačovské 
fary, která byla až do roku 1824 přízemní 
a  jednotřídní. Působil v  ní rektor s  jed-
ním pomocníkem. Bývaly však časy, kdy 
rektor míval i dva pomocníky. O údržbu 
školní budovy již tenkrát pečovala obec 
a  vrchnost ze zámku posílala na školu 
naturálie, tzv. „prebendy“. Prozatím nej-
starším dochovaným písemným a velmi 
vzácným dokladem o  škole v Tovačově 
je fundační listina pana Jana z Pernštej-
na, zvaného Bohatý, vydaná na den sv. 
Bartoloměje 24. srpna v roce 1544. V ní 
se upravují naturální požitky, práva i po-
vinnosti dvou osob na tovačovské škole 
takto: „…nyní i na časy budoucí do školy 
prebenda na dvě osoby každého dne 
byla dána: chléb, pivo a jiné krmě, která 
se na zámku chystá pro čeleď…“.

To byly pro školu ty lepší časy. Na po-
čátku 17. století získali tovačovský zámek 
a celé panství Salmové a podpora školní-
ho stravování ze zámecké kuchyně byla 
ukončena. Rektor dostával každý rok na 
přilepšenou 12 měřic rži, ale pivo žádné. 
Ke změně došlo až koncem 17. století, 

kdy hrabě Ferdinand Julius ze Salmu na 
den sv. Jiří 24. dubna 1680 výrazně roz-
množil prebendu pro tovačovskou ško-
lu. V  písemném dokumentu bylo uve-
deno: „…řži 7 měřic, pšenice 1 měřici, 
hrachu 1 měřici, jahel 1 měřici, pohanské 
kaše aneb místo ní jahel 1 měřici, másla 
propouštěného 7 másů, spíšky soli 2, na 
maso ročně 2 zlaté rýnské a 28 krejcarů 
a z pivovaru Našeho ročně pro každého 
z obou 7 věder a 14 másů, to aby se dá-
valo, na časy věčné chceme…“. Protože 
byl pan hrabě milovník hudby, zavázal 
školu za svůj příspěvek povinností „… 
aby v zámku Našem i v kapli Naší, kdy-
koliv by se jim poručilo, muzikou nápo-
mocni byli.“ Ne vše však trvá věčně. Se 
změnami zámeckých pánů se měnily 
také podmínky podpory pro školu. Často 
však byli rektoři tovačovské školy povin-
ni šlechtu na zámku bavit i  bez nároku 
na jakoukoliv odměnu pro sebe a  ško-
lu. Zbyla jim často jen povinnost učit 
v pomalu chátrající vlhké školní budově. 
Takové podmínky zažíval i Josef  Förcht-
gott, otec hudebního skladatele Arnošta 

plány školyplány školy plány školyplány školy

budova školybudova školy  současná budova školy  současná budova školy 
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 Ze školního časopisu Podlavičník:
Přátelství

Osmáci dostali za úkol v občanské vý-
chově napsat krátké zamyšlení o  přátel-
ství. Některé práce se jim povedly a mně 
by bylo líto se s vámi o ně nepodělit. Ně-
kteří jsou stydliví a  nepřejí si, abych uvá-
děla jejich jméno, takže u některých prací 
jméno autora bude chybět. Někdy jsem 
vybrala pouze úryvek, jindy celou práci, 
ale všechny stojí za přečtení. Posuďte sami.

Přátelé jsou od toho, aby nám pomá-
hali a byli tu pro nás a my pro ně. Někteří 
přátelé jsou bohužel i  takoví, že se o  vás 
nezajímají a ozvou se jen tehdy, když něco 
potřebují, tohle podle mě nejsou praví přá-
telé. Spoustu takových lidí znám. Myslím si, 
že pravý přítel by měl být chápavý, měl by 
vás respektovat a samozřejmě to samé by 
měl dostávat i  od vás.  O  mých kamarád-
kách vím většinu věcí, vlastně skoro všech-
no, co mi řeknou. Mně samotné vadí, když 
jim něco řeknu a oni si to nepamatují, tře-
ba když je to něco důležitého.  Taky mám 
ráda nějaké vyznání přátelství. Když mi ka-
marádka nabídne procházku, tak já třeba 
ráda něco dobrého uvařím. Nebo i jen tak 

Förchtgotta Tovačovského, který byl na 
začátku 19. století, v letech 1810 – 1860, 
rektorem na tovačovské škole. Celkem 
neuvěřitelných 50 let. V  té době bylo 
rozhodnuto o  přestavbě nevyhovující 
přízemní jednotřídní školní budovy. Teh-
dejší majitel zámku a  panství Tovačov, 
hrabě Arnošt z Kuenburgu, v roce 1824 
věnoval materiál na stavbu prvního po-
schodí školy a částkou 6 000 zlatých vy-
plácel řemeslníky. Obec zajistila dopravu 
materiálu a nádeníky na stavbu. 

Další přestavba školy byla realizová-
na v roce 1875. Zednický mistr Jan Bizoň 
z Tovačova vypracoval plán, podle které-
ho byly v 1. patře školy umístěny v řadě tři 
učebny, každá se třemi 6 stop vysokými 
okny a rákosovým stropem. Na straně od 
budovy fary byly v 1. patře ještě umístěny 
toalety pro žáky. V přízemí školy byly na-
plánovány byty a toalety pro učitele. Stav-
ba byla zahájena 6. června 1875 a ukon-
čena 30. září téhož roku. Pan hrabě Jan 
z  Kuenburgu daroval na stavbu 16  000 
pálených cihel a 3 000 tašek na střechu. 
Tovačovská záložna poskytla 3  000 zla-
tých a  zbytek musela zajistit obec. Dne 
2. září 1880 začínalo pravidelné školní 

jim přinesu nějakou sladkost nebo kytku 
pro hezčí den. Samozřejmě, někdy je tu 
i  na nepěkná stránka  přátelství,  a  to jsou 
hádky, které se prostě občas vyvinou.  To-
hle období je pro mě vždy těžké. 

Přátelství je, když se mohou dva (a více) 
na  sebe spolehnout. Přítel  nenechá  toho 
druhého v  problému.  Vždy podá pomoc-
nou ruku, aniž bych mu musel říkat.  Měl 
by  umět  naslouchat,  ale  i  poradit.  Měl 
by být hodný a  spravedlivý.  Měl by mít 
smysl pro humor. Ten pravý přítel ví vše 
o mně a já vím zase vše o něm, co máme 
rádi a  co nemáme rádi.  Jakýkoliv dárek 
ode mě by ho potěšil, protože vím, co má 
rád.  Kamarádů mám hodně,  ale na toho 
pravého ještě čekám.  

Michal Mojžíš, 8. A

Skutečný přítel je člověk, který vás má 
rád a nevymění vás jen tak za někoho, stojí 
vždy při vás, a když si nevíte rady, tak vám 
vždy pomůže nebo se bude snažit vám 
pomoct.  Řekne vám vždy upřímný ná-
zor, ať už kladný nebo záporný, jednoduše 
je k vám vždy upřímný. Skutečného příte-
le nemusíte znát roky  na  to,  aby vás po-

vyučování již ve třech třídách tovačovské 
školy. 

Nová obecná škola 

V  80. letech 19. století začala měst-
ská rada v Tovačově na nátlak některých 
měšťanů vážně uvažovat o  stavbě nové 
školní budovy. Zpráva o  špatném stavu 
školy, která byla doručena tovačovským 
radním, je datována 29. června 1888. Uve-
dený stav vedl radní města k tomu, že dne 
1. listopadu 1889 rozhodli o  odkoupení 
domu č. 13 na náměstí, vedle městské 
radnice, od měšťana Raimunda Šillera za 
21 000 zlatých na stavbu nové školy. Škola 
se měla postavit na místě radnice a domu 
č. 13. Z těchto plánů však nakonec sešlo 
a dne 22. prosince 1889 odkoupilo měs-
to pro stavbu nové školy za 6 000 zlatých 
dům č. 3 se zahradou v Kostelní ulici, ve-
dle staré budovy školy, od předměšťana 
Františka Koldy. Plány k  realizaci stavby 
vypracoval vídeňský architekt a  rodák 
z Prostějova Max Fleischer. Je na nich uve-
deno datum 14. 3. 1890. Dne 7. července 
1890 byl slavnostně položen základní ká-
men ke stavbě nové školní budovy o 6 tří-
dách ve dvou patrech.  Ráno od půl osmé 
se ve farním  kostele konala slavnostní 

znal, skutečný přítel může být i člověk, kte-
rého znáte třeba pět dní, ale taky někoho 
můžete znát už od narození a  myslet si 
o něm, že je to váš skutečný přítel a nemusí 
to tak být, může vás zklamat nebo podra-
zit. 

Podle mě je přátelství  to,  když  jeden 
druhému důvěřuje, pomáhají si navzájem, 
podporují  se,  je  tady jeden pro druhého 
pořád. Bez přátel nemůžeme žít,  je to pro 
nás stejně důležité jako rodina. 

Pod pojmem přátelství si předsta-
vím někoho, kdo by mi pomohl vždy, když 
bych potřeboval.  Dokázal se za mě obě-
tovat (vzít třeba něco na sebe), ujel by na 
kole spoustu kilometrů jen pro to, aby mě 
viděl.  Přítel by měl být někdo,  komu bych 
se nebál svěřit (říct mu cokoliv), někdo, za 
koho bych se nebál postavit. 

Jan Pořízek, 8. A

Přátelství je podle mě dost silné pouto 
mezi kýmkoliv.  Taková docela hra na dů-
věru. Důvěra je v přátelství hodně důležitá 
a jakmile ji jednou ztratíš, tak se těžko vrací 
zpět. Přátelství je někdy více než vztah. Vět-

mše svatá a tehdejší farář Theodor Mayer 
posvětil základní kámen. David Gutmann, 
majitel tovačovského velkostatku a zám-
ku, věnoval na stavbu nové školy 300 000 
pálených cihel. 

Stavba nové školní budovy byla sta-
vitelem Josefem Ryšavým z Kojetína do-
končena v měsíci červenci 1891 a dne 30. 
srpna 1891 byla slavnostně vysvěcena. 
Žáci do nové školní budovy nastoupili 1. 
září 1891. 

Z výše uvedených historických údajů 
je tedy zřejmé, že nejstarší dosud stojící 
školní budova ve Förchtgottově ulici čp. 
3 letos oslaví 130. výročí svého uvedení 
do provozu. Jedná se o  budovu s  hlav-
ním vchodem do školy, která sousedí 
s domem čp. 4. Sousední budova čp. 161 
(blíže k  tovačovské faře) byla postavena 
na místě zbourané jednopatrové budo-
vy  obecné školy za dalších pět let v roce 
1896. Navržena byla tak, aby svými roz-
měry i vzhledem navazovala na sousední 
dvoupatrovou školní budovu navrženou 
Maxem Flaischerem. Obě školní budovy 
dnes tvoří jeden vzájemně propojený ce-
lek.

Leon Bouchal,  ředitel školy
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Kamarád by nás neměl využívat jen 
k  vlastnímu dobru, jestli něco takového 
dělá, tak není pravý a  jen se přetvařuje. 
Také by se do nás neměl navážet a urážet 
nás, spíše by nám měl pomoct, pokud po-
dle něj děláme něco špatně. 

Pravých kamarádů není moc, já mám 
to štěstí a mám dva - moji spolužačku Kris-
týnu Klimešovou a spoluhráčku ze ZUŠ He-
lenu Valentovou.  

Nakonec je třeba říct, že je třeba dávat 
si pozor na falešné kamarády, kteří nám 
jen ubližují. 

Veronika Drábková, 8. B

Přátelství je, že si jeden člověk s  dru-
hým rozumí natolik, že si můžou říct úplně 
cokoliv. Respektují se, pomáhají si,  mají 
k sobě nějaké to pouto, které se jen tak ne-
rozbije a podporují se navzájem v tom, co 
je baví.  Stojí při sobě i  v  té nejhorší chvíli. 
Samozřejmě hádky k  tomu také patří, já 
osobně si myslím, že kdyby občas ty hádky 
nebyly, tak by si navzájem tolik nedůvěřo-
vali. Hádky slouží k tomu, aby si ten člověk 
uvědomil, jak moc mu na tom druhém zá-
leží. Samozřejmě ne každý si je s někým na-
tolik blízký, aby si říkali úplně vše. Pro mě je 
přátelství důležité, protože se můžu svěřit 
s čímkoliv, nemusím to v sobě držet a dusit 
se tím. Je úleva to říct někomu, komu věříš, 
a víš, že to nikomu neřekne.

Jak si představuju přátelství?  Je to 
něco, co člověk nevidí,  ale cítí, co prožívá 
a co mu pomáhá překonávat problémy. Je 
to vztah k ostatním lidem nebo zvířatům.  

Nejlepší přátelství vznikají ve škole, 
v kolektivu, při sportu, nebo při různých 
koníčcích. Tam potkáváme nejvíc lidí, se 
kterými si rozumíme, a postupně se může-
me na sebe navzájem spolehnout. 

Jeden příklad  z mého života je mé 
přátelství se synovcem Vojtou.  Je  to šesti-
letý kluk, který ve mně vidí vzor. Často spo-
lu chodíme ven, třeba sbírat kaštany nebo 
na zahradu hrát fotbal a na schovku. Ně-
kdy si jen tak povídáme o všem možném, 
hrajeme spolu na počítači  a  někdy spolu 
posloucháme vtipné písničky. Je hodně 
zvídavý a já jsem rád, že ve mně vidí kama-
ráda. Rád mu pomáhám.  

Jaké vlastnosti by měl mít přítel? Být 
vtipný, hodný, spolehlivý, měl by mít spo-
lečné zájmy, a  hlavně ochotný pomáhat 
a taky si říct o pomoc, až bude potřebovat. 
S Vojtou je to jednoduché, jsem velký brá-
cha a potěší jej každá maličkost nebo spo-
lečně strávený čas. S dalšími kamarády 
jsme stejně naladěni se zájmy, například 
fotbal. Tam vedeme debaty o  hře, hrá-

čích,  gólech. Hlavně se musíme jeden na 
druhého při hře spolehnout.  

Přátelství není nutné pro život, ale bez 
přátelství je život nudný, prázdný a smutný. 

Jakub Jelínek, 8. B

Opravdový přítel by mi měl se vším po-
moci, když to potřebuji. Měl by být upřím-
ný a  ochotný. Neměl by mi lhát a  být ke 
mně falešný. Ten, kdo se jako kamarád tvá-
ří,  a  přitom  mě za mými zády pomlouvá, 
není skutečný přítel. 

Měl  by  to  být ten, komu mohu věřit, 
svěřit svá tajemství nebo problémy, aniž 
by je někomu prozradil. 

Měl by být i  nezištný. A  nekamarádit 
se se mnou jen pro svůj prospěch. V dneš-
ní době přátelství kazí lidská závist. Když si 
koupím nějakou věc, měl by mi ji přát a ne 
závidět. 

Opravdové přátelství by mělo být 
oboustranné.  

Najít takového přítele je těžké. 
Kristýna Klimešová, 8. B

Přátelství je  pravé,  když si přátelé ne-
lžou, podporují se, naslouchají  tomu dru-
hému, pomáhají si. 

Já takové přátele mám, když mi je nej-
hůř, tak mi vždy dokážou zvednout náladu, 
podporují mě v tom, co mě baví, a to nejdů-
ležitější, mají mě rádi takovou, jaká jsem. 

Kamila Křepelková, 8. B

Perličky ze školních lavic (zpoza 

monitoru)

• Povídali si mezi čtyřmi očmi.
• Doplň správný tvar: Na stole stál 

hrnec s  (uražené ucho – mn.č.). 
Na stole stál hrnec s mraženýma uši-
ma.

• Uveď tři možnosti, jak je možné získat 
majetek:
koupit, 2. najít, 3. dobře se vdát

• Mezi jednobuněčné orgasmy patří 
prvoci.

• Všichni slušní lidé jsou odpůrci rasis-
musu.

• Napiš, které máme v ČR jaderné 
elektrárny:
Temelín, Jaderná, Dukovany

• Holubi na střeše vrkůvovali.
• Vyjmenuj hlavní představitele roman-

tismusu.
• Jaké vlastnosti by měl mít přítel?

Netoxické.
• Muzeum láká návštěvníky na tyrano-

saurura.
• Boj proti fašismusu stál mnoho lid-

ských životů.
dodala Marcela Haraštová

šinou je to tak, že o sobě víme dost věcí, ale 
nikdy ne všechno. Protože podle mě má 
každý nějakou  věc,  kterou by nikdy niko-
mu neřekl.  Přátelství může pokazit hod-
ně věcí, ale tou hlavní jsou city z jedné stra-
ny, ale z druhé ne. To potom celé přátelství 
„jde do kytek“. Prostě se všechno pokazí 
a už to nikdy nebude jako dřív.  

Od dětství mám hodně kamarádů 
a myslím si, že některé kamarádství může 
přejít ve skutečné přátelství. Skuteční přá-
telé by se měli vzájemně chápat,  umět 
si pomoci a  poradit si,  prožít spolu krás-
né a  veselé chvíle a  být si oporou v těž-
kých chvílích.  

Toto prožívám zatím v kruhu svých 
nejbližších,  a  to je rodina.  Za kamará-
da,  ale i  za přítele považuji svého brat-
rance  Matthiase,  který teď  žije sice  hod-
ně  daleko, ale  vždy, když  potřebuji, mě 
vyslechne, poradí, pomůže s úkolem nebo 
mě podpoří v různých situacích. Když přije-
de, bavíme se spolu o všem možném a hra-
jeme spolu různé hry.  Já jsem ho naopak 
podporoval nejen v jeho nejtěžší době, kdy 
mu zemřel tatínek (můj strýc), ale i v jiných 
situacích vážných nebo radostných. A prá-
vě o tom přátelství je. 

Nechtěl bych se s ním nikdy rozhádat, 
nebylo by dobré, kdyby on mě nebo já ho 
podrazil nebo bychom si navzájem lha-
li.   To se v přátelství nedělá. Moc bych mu 
i  sobě přál, aby mohl za námi i  s rodinou 
na Vánoce přijet. Asi to ale nepůjde, tak se 
budeme podporovat vzájemně na dálku. 

V životě můžeme potkat také takové 
lidi, kteří se chovají jako přátelé, ale ve sku-
tečnosti pomlouvají, jsou zlí a  neupřímní. 
Takovému přátelství se říká falešné, a  to 
není správné. Přátelství může také vznik-
nout mezi člověkem a zvířetem, nejčastěji 
psem. Říká se přece, že pes je nejlepší přítel 
člověka, a to je pravda. Přátelství je v životě 
důležitá věc.  

Vojtěch Šálek, 8. A

Ne každý v našem okolí je náš kama-
rád, i  když se tak může tvářit.  Každý má 
na kamarádství jiný názor a podle každé-
ho by mělo mít jiné podmínky, ale zkus-
me se zamyslet nad tím, kdo je to vlastně 
kamarád? 

Je to člověk, který nás zná a když jsme 
v trablích, tak ví, jak nám pomoc. Kamará-
di si navzájem pomáhají, tráví spolu volný 
čas. Pokud jsou lidé v kamarádském vzta-
hu děti, tak spolu často dělají i různé hlou-
posti a pak se tomu společně smějí a vzpo-
mínají na to.  Též  řeší,  jaké mají  “příšerné” 
rodiče a jak je přechytračit. 
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 Prosinec ve školní družině

 Leden ve školní družině

Měsíc prosinec byl ve znamení adventu. Připomněli jsme si 
tradici barborky, adventu, Mikuláše a Vánoc.

Začátek prosince byl v družině ve znamení čertů, Mikulá-
šů a andělů. S dětmi jsme si vyrobili čerty, andílky a 4.12. jsme 
uspořádali ,,Čertoviny“, na kterých děti kromě tancování, dová-
dění, plnily různé čertovské úkoly. 

V prosinci jsme se také dočkali první sněhové nadílky, vrhli 

Vánoční prázdniny skončily a  začal nám tradiční - netra-
diční režim školních povinností i zábavy. Do školních lavic i do 
školní družiny se po prázdninách vrátily pouze děti prvních 
a druhých ročníků. Zbývající ročníky byly nuceny přejít na dis-
tanční výuku s ohledem na epidemiologickou situaci s COVID 
19. 

Po návratu do družiny byly děti plné dojmů z  vánočních 
prázdnin, ale hlavně z dárků, které dostaly. O všem s nadšením 
povídaly a v prvním týdnu si děti donesly svůj nejoblíbenější 
dárek, který jim udělal největší radost.

se na stavění sněhuláků a uskutečnili pořádnou koulovačku.
Další aktivitou bylo pečení vánočního cukroví, vyrábění vá-

nočních přáníček, dekorací. 
Také jsme navštívili našeho ježčího ,,kamaráda“ Ferdinan-

da, který díky naší pomoci již váží 529 g. Zimu však přečká 
v dočasném pelíšku. Nechyběly ani vycházky do přírody a oko-
lí Tovačova, kde jsme pozorovali změny v přírodě.

V  měsíci lednu jsme vyráběli krmítka pro ptáčky, jak už 
z ruliček od toaletního papíru, tak i z vlastnoručně vyrobeného 
moduritu. Malovali jsme omalovánky a nově také domalován-
ky. Chodili jsme na procházky do zimní přírody, hráli hry, sou-
těžili, skládali puzzle, četli, povídali si, jak se správně chovat, 
umět používat kouzelná slovíčka, pekli hrk hrk dobrotu. Také 
jsme navštívili ježka Ferdinanda, který ulehl k zimnímu spánku. 
Velkou radost nám udělala sněhová nadílka. Děti se vrhly na 
stavbu sněhuláků a uspořádaly pořádnou koulovačku. 

paní vychovatelky ze ŠD
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 Prosinec v mateřské škole

 Pozdrav z mateřské školy

Poslední neděli v  listopadu začal ad-
vent. S dětmi v MŠ jsme si jej připomenuli 
a chystali jsme se také na příchod Mikulá-
še a jeho pomocníků. Děti celý týden tvo-
řily čertíky, andílky a Mikuláše, zpívaly čer-
tovské písničky a tancovaly čertí tanečky. 
A protože byly děti hodné, v pátek 4. 12. 
dopoledne se na zahradě mateřské školy 
ozvalo zacinkání zvonečku a  všem bylo 
jasné, kdo to za námi přišel. Pan Mikuláš 
přinesl velkou knihu, ve které měl na-
psáno, že děti z naší školičky jsou hodné 
a šikovné, ale také, že se někdy pošťuchují 
a že neuklízí hračky. Čertík si pro děti při-
pravil veselé čertí tanečky a andílek rozdal 
všem dětem pytlík sladkostí a  vitamínů. 
Pane Mikuláši, čertíku a andílku, moc dě-
kujeme, že jste za námi do školky přišli 

Krásný lednový pozdrav z  mateř-
ské školy v  Tovačově posílají všechny 
děti a paní učitelky ze všech našich tříd. 
Máme pro všechny dobrou zprávu. Jsme 
zdraví a máme se ve školce dobře.

Po vánočních prázdninách se děti 
těšily na své kamarády. Musely všem 
povědět, jaké krásné dárky dostaly 
doma pod vánoční stromeček. Nejkrás-
nější hry dětí jsou pod vánočním stro-
mem a  letos jsme s  jejich úklidem ve 

a udělali dětem velkou radost.
V pondělí 7. 12. si děti ve svých tří-

dách přichystaly dopis, do kterého na-
psaly nebo pošeptaly svá přání. Dopisy 
jsme připravili na odeslání balónkovou 
poštou přímo do nebe k Ježíškovi.  Se-
šli jsme se na zahradě školky, společ-
ně jsme vypuštění balónků odpočítali 
a pak jsme už jen sledovali, jak balónky 
letí přímo do nebe. Kdo ví, třeba se dě-
tem přáníčka vyplní.

14. prosince jsme se pak ještě sešli 
na zahradě školky u našeho vánočního 
stromečku, abychom si s  dětmi zazpí-
vali známé koledy. Počasí sice nebylo 
vánoční, přesto jsme si to s dětmi užili 
a snad se i trochu naladili na vlnu Vánoc.

Lenka Šálková

školce nepospíchali. Tuto radost si děti 
užily do sytosti. 

Ve třídě Berušek dostaly děti pod 
stromeček hračky od kamarádů, které 
už doma nepotřebovali. I když to nebyly 
nové hračky, děti z nich měly obrovskou 
radost a moc za ně děkujeme. 

Největší dárek, který jsme ve školce 
dostali od zřizovatele v minulém roce, je 
nová fasáda naší školičky, za kterou moc 
děkujeme všem, kteří se o ni zasloužili. 

Po Vánocích si děti v mateřské škole 
s  paními učitelkami také připomenu-
ly svátek Tří králů a  Tříkrálovou sbírku 
pro potřebné. Měsíc leden je potom ve 
školce ve znamení sněhu, ledu, zimních 
sportů, povídání o zimě. Na sníh se děti 
moc těšily. Čekání bylo dlouhé, ale kdo 
si počká, ten se dočká, a  nakonec se 
s kamarády na sněhu pořádně ve školce 
všichni vydováděli.

paní učitelky z MŠ

Mateřská školaMateřská škola
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 Tovačov 700 let městem
Místo, na kterém leží dnešní město Tova-

čov, lákalo k osídlení už od pradávna. V okolí 
řek Moravy a Bečvy se nachází úrodná kra-
jina. Nebylo tomu tak ale vždy. Řeky vytvá-
řely složitou vodní soustavu a bažinaté lesy 
a louky netvořily zrovna lákavé místo k živo-
tu. Nad tím, jak byli naši předkové prozíraví, 
můžeme žasnout až dodnes. Možná to bylo 
tím, že byli více spojeni s přírodou a dokáza-
li využít nepřístupnost terénu ve svůj pro-
spěch. A díky tomu, že zde zůstali, můžeme 
cítit genia loci už minimálně 700 let. 

Osídlení Tovačova je pravěké. Některé 
zdroje tvrdí, že nálezy, které se v  katastru 
města našly, patří až do paleolitu. Připome-
nout můžeme mladší nálezy z  rozsáhlého 
pohřebiště lidu popelnicových polí z  Pod-
valí nebo bývalé Panské zahrady. Údolím 
řeky Moravy a Bečvy vedly obchodní cesty 
z vyspělejších jižních států na sever pro jan-
tar až k  Baltickému moři. S  nimi přišly do 
této krajiny i první kovy, což potvrzují nálezy 
římských mincí v písku řeky Moravy u Tova-
čova. Tovačovský zámek je pravděpodobně 
postaven na místě zbytků valů, které byly 
původně slovanským hradiskem.

Mateřská škola Z historie městaZ historie města

Podle pověsti B. Štégera byl Tovačov 
založený Přemyslovci v polovině 11. století. 
Středověký hrádek sloužil původně jako 
útočiště lovců.       

První písemné zmínky jsou ale z  dob 
pozdějších. Jméno Tovačov se poprvé ob-
jevuje ve falzu hlásícím se k roku 1203. Na 
listině jsou jako svědkové uvedeni Pomněn 
a Vok z Tovačova. Druhý z  nich skutečně 
existoval, neboť ve funkci svědka vystupu-
je i v jiné listině z roku 1232. Tovačov měl 
v tehdejší správní a komunikační struktuře 
jistý význam. Bylo v něm záhy postaveno 
panské sídlo s podhradím. Dokládá to rov-
něž časná existence fary, když k  5. dubnu 
1297 je vzpomenut tovačovský farář Jakub. 

Dne 2. června 1321 čteme poprvé v lis-
tině, jíž tehdejší vlastník král Jan Lucembur-
ský zastavil Tovačov s  trhovou vsí Kralice 
a  osadami Hrdibořice, Oplocany, Pivín, Vě-
rovany a Výkleky za 3000 hřiven grošů čes-
kých panu Jindřichu ml. z Lipé, slova „Oppi-
dum et munitio“, tj. město a  tvrz. A  právě 
proto je v  historii našeho města rok 1321 
tak důležitý. Tento rok totiž bezpečně říká, 
že město Tovačov již existovalo. Proto si prá-

vě letos připomeneme 700 let naší „městské 
existence“. 

V  roce 1327 král Jan Lucemburský za-
stavil tovačovské zboží znovu. Novým drži-
telem se stal Bernart z  Lipnice, předek vý-
znamného rodu – pánů z Cimburka. Za nich 
se Tovačov stal hospodářským a  správním 
centrem panství, které se koupí dalších osad 
stále rozrůstalo a nabývalo na významu. 

V držení města se vystřídalo mnoho vý-
znamných šlechtických rodů, ale o tom zase 
jindy… 

Květa Zajícová.

 Václav Havel v Tovačově?

 S O U T Ě Ž!

Začínám výpisem z místní kroniky města.
„Nové Přerovsko 15.3.1996 oznámilo, že prezident Vác-

lav Havel navštíví Přerov i Tovačov, to je skutečnost, nebo 

novinářská kachna ? Né ! To je skutečnost …...“!!!

Tak tuto radostnou zprávu jsme znali již mnohem dříve 
a také jsme pro zajištění návštěvy museli zajistit mnoho úkolů.

Já bych je rozdělil na dvě části:
První část zajišťoval a  měl na starosti Jarda Dostál, náš  

první zámecký kastelán.
A  zde bych uvedl pár úkolů, které  musely být zajištěny 

pro bezpečný pobyt celé delegace v Tovačově.  Před příjez-
dem prezidenta  Václava Havla do našeho zámku přijela sku-

Ke kulatému výročí našeho města jsme pro čtenáře 
Kamelotu připravili soutěž, ve které můžete získat malou 
odměnu v podobě vstupenek na zámek, případně na věž. 
Vstupenky budou platné v sezónách roku 2021 a 2022.  

V  každém letošním čísle zpravodaje najdete soutěž-
ní otázku, případně úkol, které se budou týkat znalostí 
o  našem městě. Správné odpovědi bude možné zasílat 

pina prezidentovy ochranky, aby se seznámili s  objektem, 
kde se pan prezident bude pohybovat. Byli seznámeni s ce-
lou trasou pobytu a místem, kde je organizováno setkání se 
starosty střední Hané.

Zvláštní pozornost věnovali místnosti zasedání (tj. obřad-
ní síni), její orientaci na přilehlé budovy a  jejich okna. Sou-
časně bylo prověřeno zavěšení lustrů, jak v obřadní místnosti, 
tak i na schodišti. 

Byli jsme poučeni, že v den příjezdu prezidenta nesmíme 
nikoho do objektu pustit bez povolení. Následně následova-
la kontrola půdních prostor, nejen ve vídeňském křídle, ale 
i v ostatních prostorách zámku včetně věže a přístupu do ní.

výhradně na uvedený e-mail: kamelot.soutez@seznam.
cz. V každém dalším čísle budou postupně losováni a zve-
řejňováni výherci. 

První otázka je pro začátek jednoduchá: 
Napište všechny šlechtické rody, které se vystří-

daly v držení tovačovského panství od roku 1349 do 

roku 1938. 

Autor fotografi e – L. Štulpa Autor fotografi e – L. Štulpa 
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Rovněž byly prohlédnuty veškeré sklepní prostory a pak  
uzavření všech již zkontrolovaných prostor. Kastelán zámku 
byl přímo odpovědný za vydaný zákaz vstupu.

Ve věžní komnatě, kde mělo být zajištěno drobné občer-
stvení a  možnost kouření, došlo také k  podrobné kontrole 
místnosti. Rovněž bylo překontrolováno všechno občerstve-
ní, vč. připravených plechovek a láhví, zda-li  nejsou uzávěry 
nějak narušeny.

Zvláštní pozornost ochranka věnovala i  kontrole oken 
v hudební škole, orientovaných směrem na „obřadní síň“. Byl 
také vysloven zákaz vstupu cizích osob do těchto prostor.

Prezidentská návštěva proběhla podle předem stanove-
ných a provedených úkolů, prezident odjel zdráv, bezpečně 
a v pohodě a tobě, Jardo, patří velký dík.  

Druhou část návštěvy zajišťovali pracovníci městského úřa-
du a za celý kladný průběh odpovídal starosta Vladimír Vybíral.

V nabídce ubytování celé výpravy jsme nemohli vyhově-
ti, jelikož bylo požadováno zajistit samostatně stojící objekt 
– pro dobrou ochranu.  Celá delegace se pak při návštěvě 
střední Moravy ubytovala v motorestu Prachárna v blízkosti 
Olomouce.

Po ukončené návštěvě jsem hovořil s majitelem „Prachár-
ny“ a ten si pochvaloval, že vše proběhlo v klidu a pan prezi-
dent moc   jídla nekonzumoval, ale ochrana vše řádně vyjedla.

Příprava samotné návštěvy:
Do Prahy na Hrad jsme poslali slova i noty našich tovačov-

ských písní, aby se s nimi mohl pan prezident seznámit, což 
se také stalo.

Úkolem návštěvy prezidenta na střední Moravě bylo se-
tkání se starosty a pro toto jednání bylo nejpříhodnější naše 
město a především tovačovský zámek.

Blížil se den příjezdu delegace - 20.3.1996. Začala trochu 
pracovat nervozita. Máme vše připraveno a zajištěno?

Jaroslava Sehnulová, sekretářka starosty, dostala za úkol 
úřadovat na radnici a hlídat telefony a případně přebírat veš-
keré zprávy poslané z Prahy.

Po obědě přijela před náš zámek vzácná návštěva pana 
prezidenta Václava Havla se svým doprovodem. Před zám-
kem čekalo na příjezd mnoho našich spoluobčanů i z vedlej-
ších obcí, jak to na takových setkáních bývá.

Pana prezidenta přivítal starosta města Vladimír Vybíral, 
zástupce starosty Václav Krajča a  tajemník ing. Vladimír Ve-
lický.

Především pak náš krojovaný hanácký soubor s primášem 
Zdenou Dopitovou a všichni společně jsme pak zazpívali pí-
seň „Tovačov, Tovačov,…“ a s námi společně si vesele pobru-
koval i pan prezident.

Celá delegace se přemístila do obřadní síně našeho zám-
ku, která byla plně obsazena pozvanými starosty okolních 
měst a obcí.

Po příchodu do obřadní síně opětovně přivítal Vladimír 
Vybíral pana prezidenta a  přítomné hosty a předal řízení celé 
besedy primátorovi Olomouce panu Ivanu Kosatíkovi.

Organizaci časového plánu odpoledne řídil tajemník pan 
Ladislav Špaček, který měl ve svém deníčku přesný časový 
plán, kdo a jak dlouho bude mluvit, dále pal organizoval krát-
ké kuřácké přestávky (mimo dosah fotografů).

Po ukončení celého programu se odebral pan prezident 
do salonku za obřadní síní, kde podepisoval připravené kro-
niky místních spolků a organizací. 

Bohužel podpis v naší obecní kronice chybí – jelikož 

jsme ji nedokázali předložit!!! (tajemník ??,  kronikář ??)
Při krátkých kuřáckých přestávkách (byly vždy vykázáni 

fotografové) bylo nabídnuto malé drobné občerstvení, a  to 
z pekárny manželů Vodičkových. Pan prezident občerstvení 
moc nesnědl, ale vše zvládla jeho ochranka.

Po ukončené akci probíhala ještě beseda a setkání s obča-
ny před zámkem, kde byly podepsány fotografi e, knihy, příp. 
jiný propagační materiál.

Celá delegace pak odjela na letiště do Přerova a odtud le-
tecky zpět do Prahy.

Když byl všemu konec, všichni jsme si oddechli, v zásadě 
jsme nic nepokazili a delegace odjela spokojená s celkovým 
průběhem setkání.

Jelikož je již dlouhá doba od vzácné návštěvy, tak mohu 
popsat všechna opatření, která jsme museli zajistit pro bez-
pečnost při pobytu delegace.  Při přípravě a pobytu pana pre-
zidenta jsme o tom raději nehovořili.

Dodatečně děkuji všem, kteří akci zajišťovali, vč. kolektivu 
našich Hanáků, za předvedený výkon.

No, aby vše bylo řádně doloženo, přikládám i pár fotografi í. 
A musí zde být i podpis pana prezidenta – takže jej připo-

juji (podpis jsem obdržel při osobní pozvánce od prezidenta).
Vybíral Vladimír, v té době starosta města
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 Střípky: Helcelet

 Kalendárium výročí pro rok 2021

Loni na podzim jsem procházela a in-
ventarizovala různé staré domácí listiny. 
Z  hromádky vypadl i  malý pomačkaný 
papírový sáček s  velmi slabým otiskem 
zeleného razítka. Nic slibného, přesto 
jsem vzala do ruky velmi silnou lupu 
a s překvapením rozluštila text: Lékárna 
v Tovačově, Ph.Mr. Mojmír Helcelet. Vel-
mi povědomé příjmení! Internetové vy-
hledávače mi okamžitě ukazují spousty 
informací a  hledám zejména tovačov-
skou linku.

Ph.Mr. Mojmír Helcelet se narodil 
16.2.1879 ve Vyškově do rodiny Ctibora 
Helceleta ( 1848 – 1904) - moravskoslez-

1321 – (2. června) první písemná zmínka o  Tovačově 

„Oppidum et munitio“ (tj. město a tvrz) – 700 let  

1351 – zemřel Bernard z  Lipnice, „praotec“ moravské linie 
Pánů z Cimburka – 670 let 

1416 – zemřel Albrecht II. z Cimburka, majitel tovačovského 
panství – 605 let 

1416 – Jan Tovačovský z  Cimburka pozval na svůj hrad 
Tovačov husitské kněze – 605 let 

1471 – Ctibor II. Tovačovský z Cimburka jmenován králem do 
funkce nejvyššího kancléře Království českého – 550 

let 

1521 –  (8. dubna) zemřel Vilém z Pernštejna, majitel tova-
čovského panství – 500 let 

1561 – (17. července) zemřel Vojtěch z  Pernštejna, majitel 
tovačovského panství – 460 let 

1561 – (30. července) narodil se Jan ml. z Pernštejna, majitel 
tovačovského panství – 460 let 

1631 – rod Pernštejnů vymřel po meči smrtí Vratislava 
Eusebia – 390 let 

1676 – vytvořeny fresky v zámecké kapli malířem Johannem 
Stegerem – 345 let  

1706 – narodil se sochař Bohumír Fritsch – 315 let 

1761 – namalován oltářní obraz v kostele sv. Jiří (Jan Antonín 
Nevídal) – 260 let 

1776 – přistavěna věž ke kostelu sv. Jiří na hřbitově – 245 let 

1786 – započato se stavbou kostela sv. Václava – 235 let 

1811 – obnovena kašna na náměstí – 210 let 

1841 – narodil se Max Fleischer, prostějovský architekt půso-
bící i v Tovačově – 180 let 

1866 – (15. července) proběhla bitva u Tovačova (Prusko-
rakouská válka) – 155 let 

1886 – zřízen poštovní úřad – 135 let 

1891 – dokončena stavba obecné školy – 130 let 

1896 – dokončena stavba měšťanské školy chlapecké  - 125 

let 

1901 – velký požár mlýna – 120 let 

1906 - dokončena stavba měšťanské školy dívčí – 115 let 
1911 – generální oprava fary (P. Josef Polášek) – 110 let 

ského advokáta, cvičitele a  zakladatele 
Sokola na Moravě, poslance Říšské rady 
ve Vídni. Mojmír z devíti dětí. Dědečkem 
Mojmíra Helceleta byl profesor Jan Hel-
celet (1812 – 1876) – vzdělaná a mimo-
řádná osobnost národního hnutí, osobní 
přítel a podporovatel Boženy Němcové. 
Jan Helcelet byl mj. i profesorem a vzo-
rem  Arnošta Förchtgotta Tovačovského 
(v době olomouckých studií). 

Encyklopedie Brna Mojmíra Helcele-
ta představuje jako lékárníka, sběratele 
umění, knihomila a  sportovce. Uvádí, 
že byl předválečným mistrem Rakouska 
– Uherska v  šermu šavlí. Studoval gym-

1921 – (23. září) požár na zámku – 100 let 

1931 – upravena plocha ve středu náměstí, dlažba nahraze-
na štěrkem a kamennou drtí – 90 let 

1936 – (8. července) silným krupobitím zničena většina úro-
dy obilí – 85 let 

1936 – založen Muzejní spolek pro Tovačov a okolí – 85 let 

1941 – (18. dubna) úředně rozpuštěna Česká obec sokolská 

– 80 let 

1941 – oprava fasády na radnici, práce provedl stavitel Josef 
Vrána – 80 let 

1946 -  stát nabídl k prodeji tovačovský zámek – 75 let 

1951 – rozpouštění spolků a  odevzdání jejich majetku na 
MNV – 70 let 

1951 – obnoven rybník Kolečko, započata stavba Hradeckého 
rybníka – 70 let 

1951 – zámecká kuchyně změněna na závodní stravovnu – 

70 let 

1961 – na zámku zřízen okresní archiv, první archivář Bohumil 
Štéger – 60 let  

1956 – stržen Markův most (ledovými krami při povodni) – 

65 let 

1966 – (6. března) zemřel Vilém Gutmann, poslední majitel 
tovačovského zámku – 55 let 

1976 – (1. května) Oplocany sloučeny s Tovačovem – 45 let 

1981 – ukončena osobní vlaková přeprava – 40 let 

1986 – slavnostně otevřeno nákupní středisko Jednota – 35 let 

1991 – přestavba domu čp. 5 v ulici Förchgottova na kino – 

30 let 

1996 – (23. března) Tovačov navštívil prezident České re-
publiky Václav Havel – 25 let 

1996 – (26. května) dokončena oprava smuteční síně na ži-
dovském hřbitově – 25 let 

1996 – do provozu uveden dům s pečovatelskou službou – 

25 let 

1996 – na zámku začala probíhat rozsáhlá rekonstrukce arká-
dového křídla – 25 let 

1996 – zahájena stavba nového domova důchodců – 25 let 

1996 – založen Klub dráhového golfu Tovačov – 25 let 

názium v  Kroměříži, vysokou školu ve 
Štýrském Hradci   ( předkové jeho dědeč-
ka ze Štýrska pocházeli). Praxi získal v lé-
kárnách v Tovačově  ( u Arnošta Schwaba 
1902 - 1903), v Kroměříži, v Bregenzi v Ra-
kousku. Od roku 1904 pracuje ve Štern-
berku a  pomýšlí na sňatek s  dcerou to-
vačovského lékárníka Arnošta Schwaba. 
28.1.1905 okresní soud v Kojetíně povolil 
zletilost nevěsty, a tak se po trojích ohláš-
kách ( v  Tovačově i  ve Šternberku) dne  
21.10.1905 v chrámu páně metropolitním 
u sv. Václava v Olomouci konala svatba se 
slečnou Arnoštkou Schwabovou ( nar. 
16.1.1883 v Tovačově).
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 Úklid na tovačovských jezerech
Vedení města by chtělo touto cestou poděkovat „sokolkám“, 

že se v době covidové domluvily a společnými silami přispěly 
k úklidu okolo Tovačovských jezer.  Během krátké chvíle sesbí-
raly spoustu odpadků. Je velmi smutné, že se tak návštěvníci 
jezer chovají a zanechávají po sobě okolo vody takovou spoušť. 
V  okolí Tovačova máme překrásnou přírodu, tak se ji snažme 
chránit a neničme si takovou nádheru.

Sokolky, ještě jednou děkujeme. 
Město Tovačov

30.1.1907 se manželům v  Tovačově 
narodila dcera Eva (PhMr. Eva Helcele-
tová -  později Weinbergerová, později 
Nováková – žena s  tragickou válečnou 
zkušeností).  Dle sčítáni osob z roku 1910 
v  čísle popisném Tovačov, Cimburkova 
345 již zůstávají jen rodiče Schwabovi. 
Pravděpodobně 1908 se mladí Helcele-
tovi přesouvají do Brna.  Mojmír pracuje 
jako lékárník  u sv. Anny.

Miloval umění, literaturu – např. shro-
máždil ohromnou sbírku 40  000 kusů 
ex-libris. Na Aukru jsem například našla 
jeho osobní exlibris od osobitého a  ce-
něného výtvarníka a  umělce  Josefa Vá-
chala. PhMr. Mojmír Filip Alois Helcelet 
zemřel v Brně 17.4.1959. Jeho manželka 
Arnoštka Helceletová se dožila požehna-
ných 93 let a zemřela 17.12.1975. V rodin-
ných dokumentech jsem nalezla její  parte 

– je tam uvedena jako maminka, babička, 
prababička a  tchýně. Smuteční obřad 
byl v olomouckém krematoriu a pohřeb 
byl vypraven z Tovačova z  domu č. 345. 
Jestli v Tovačově dožila nebo to byl jen 
takto symbolický návrat do kraje dětství 
a mládí, to nevím. Zapátrejte po osudech 
Helceletů, je správná doba si je opět při-
pomenout.

M. Trnkalová
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 FARNÍ DĚNÍ
Vážení čtenáři Tovačovského kamelotu, 
v posledním, ještě předvánočním čísle 

loňského příspěvku jsem psal o tom, že bu-
deme připravovat vánoční výzdobu a bet-
lém bez ohledu na vývoj situace a možné 
účasti na bohoslužbách. Nakonec se tak 
stalo: farní chrám jsme vyzdobili a vánoč-
ních bohoslužeb bylo možné se účastnit, 
i  když v  omezených podmínkách. Kromě 
toho byl kostel otevřen ve dnech 25.-
27.12.2020 vždy v čase 14:00-17:00 k sou-
kromé modlitbě a  návštěvě narozeného 
Spasitele. Touto cestou bych chtěl poděko-
vat vám všem, kteří jste této možnosti vy-
užili a do kostela zavítali. Vánoční výzdobu 
jsme odstrojili v sobotu 30.1. 2021. 

Při respektování vládních nařízení 
je zatím možné bohoslužby ve farním 

kostele navštěvovat i  nadále (v  Po, St 
a Pá v 17:00, v So v 7:30 a v Ne v 9:00). Až 
začnou další malířské práce, budou bo-
hoslužby podobně jako v loňském roce 
přesunuty do hřbitovního kostela. Letos 
chceme domalovat celý interiér chrámu 
a  vyčistit též varhany, což po ukončení 
stavebních prací bude zapotřebí. Za ja-
kýkoliv fi nanční dar na zvelebení kostela 
i za fyzickou pomoc budeme vděční.

Chci vyjádřit poděkování také všem, 
kdo jste přispěli do Tříkrálové sbírky. Le-
tos byly pokladničky pouze v  obchodě 
u p. Miroslava Peřiny a ve farním kostele, 
i tak se podařilo během tří týdnů vybrat 
celkem 35.796,- Kč. Je to sice o 16.751,- 
Kč méně než loni, ale vzhledem k tomu, 
že koledníčci po Tovačově nechodili, je 

to úctyhodný výsledek. Jménem přerov-
ské charity a jménem všech potřebných 
děkujeme. 

Farní ples i  farní zabíjačka jsou letos 
s ohledem na pandemii koronaviru zru-
šeny, ale neztrácíme naději, že je v příš-
tích letech budeme moci opět realizovat. 
Přeji vám všem do této doby Boží požeh-
nání a naději, že pandemie nebude mít 
poslední slovo v  našem konání i  v  naší 
bezmoci, v našich vítězstvích i prohrách. 
Je přece s námi ten, který přemohl svět 
a všechno zlo v něm. Ten, kterého jsme 
přivítali o  Vánocích a  jehož vítězství 
oslavíme o Velikonocích: Boží Syn Ježíš 
Kristus, který se z lásky k člověku narodil, 
zemřel a vstal z mrtvých.  

P. František Urban, farář



strana 16 Číslo 1/2021

Tovačovský kamelot

 Sázení ovocných stromů

Činnost volejbalového oddílu TJ Sokol Tovačov v roce 2020

Dne 5. prosince 2020 se uskutečnila poslední akce v roce, 
a to  vysazování ovocných stromků v lokalitě „U Platanu“. Spo-
lečně město Tovačov, komise životního prostředí a  ZO ČZS   
vysázeli dvacet pět   kusů ovocných stromů. V  této lokalitě 
byly již v minulosti vysázeny ořešáky, ale z důvodu částečné-
ho zaschnutí, okusu od zvěře a nejvíce  z důvodu vandalismu 
byly tyto stromky zničeny. Proto bylo rozhodnuto  tuto loka-
litu opět dosázet, aby vznikla celistvá alej. Výbor ZO ČZS se 
zavázal, že po tři roky se bude o tuto mladou alej starat,  to  

V  loňském roce vládní omezení sou-
visející s covid-19 moc sportovním akcím 
nepřála. Přesto jsme se pár akcí zúčastnili 
a  stihli jsme například tradiční Volejba-
lový turnaj smíšených družstev v  Dubě 
nad Moravou, Turnaj letního slunovratu 
v  Troubkách či poprázdninový volejba-
lový turnaj ve Vlkoši. Všechny zmíněné 
turnaje jsou turnaji smíšených družstev, 
kdy hrají dvě ženy a  čtyři muži v  týmu. 
Ani na jednom turnaji jsme neudělali 
ostudu a můžu směle říct, že na „amaté-

znamená stříhat, prostřihávat, uvazovat a  namátkově kont-
rolovat. 

Dále si komise pro životní prostředí dala úkol, že ve spolu-
práci s městem Tovačov vytipuje polní cesty, které jsou v ma-
jetku města, kde bychom mohli v  budoucnu opět   vysázet 
ovocné stromky, a tím zlepšit životní prostředí a oživit  krajinu 
kolem našeho města.

Za komisi pro životní prostředí Pavel Bezděk
pavel.bez@email.cz

SportSport

ry“ hrajeme celkem obstojně. Držíme se 
hesla „hlavně s úsměvem“ a vždy si turnaj 
jedeme maximálně užít. A i proto to vždy 
dopadne dobře. Pravda, sem tam se nám 
stane nějaká nepříjemnost, jako vymknu-
tý kotník (a že vloni byly) nebo naneštěstí 
i  zlomeniny typu klíční kosti či nějakého 
prstu (bohužel), ale tak bereme to s úsmě-
vem. Soutěžní duch tam je ale vždy. Kdo by 
taky nechtěl vyhrát, že? Ale kvůli pár poka-
ženým míčům přece spolu nepřestaneme 
mluvit. Je pro nás vždy důležitá atmosféra, 

být v partě stejně naladěných přátel a mít 
možnost se protáhnout, zahrát, pobavit se. 

Moc nás mrzí, že jsme v prosinci ne-
mohli uskutečnit tradiční volejbalový vá-
noční turnaj u nás v hale. Věříme ale, že se 
vše v dobré obrátí a brzy se na kurtech, 
v hale či na hřištích opět všichni potkáme.

V příloze alespoň pár vzpomínkových 
fotek z roku 2020 z turnajů z Dubu, ve Vl-
koši a z turnaje u nás v hale z roku 2019.

Za oddíl volejbalu 
Markéta Hajduková
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 Výroční zpráva Florbal 2020

 Report TJ Sokol Tovačov - oddílu ČASPV 

VÝZVA METODICKÉ KOMISE ČASPV „VSTAŇ A CHOĎ!“ – 
soutěž na dálku

Přes všechny překážky, které nám při-
nesl rok 2020, hodnotím rok jako velmi 
úspěšný, a to z několika pohledů. 

1. Příliv nových zájemců
2. Doplnění vybavení 
3. Obnovení hodin pro dospělé
4. Velmi dobrá odezva na naši práci 

s dětmi 

Podařilo se nám ve výkladu obchodu  
pí. Raškové umístit trofeje  a fotky z turna-
jů, které děti odehrály. Předkládám, že to 
bylo lákadlem na naše hodiny ve sportov-
ní hale. Rád bych také podobnou formou 
odprezentoval nejen naše výsledky i  ve 
vstupním prostoru sportovní haly. 

Zakoupila se další sada mantinelů, kte-
rá nám umožnila rozšířit tréninkové hřiště 
na tři. S mantinely se pořídila sada branek, 
tři sady dresů se znakem TJ SOKOL, vyba-
vení pro brankáře  a další nutné věci pro 
fl orbalovou hru.

Covid/necovid, my jsme v TJ neusnuli na vavří-
nech a snažíme se ve sportovní hale neustále něco 
budovat, renovovat, obnovovat, doplňovat....

Před koncem roku jsme např. doplnili cvičeb-
ní pomůcky a  nářadí, nakoupili nové trampolínky, 
o které je velký zájem, nové žíněnky, bossu, posilo-
vací gumy, švihadla a spoustu dalšího. Máte se na 
co těšit. Hned, jak nám to vládní opatření dovolí, 
rozjedeme cviko a vrhneme se do zkoušení nového 
náčiní naplno.

Markéta Hajduková
za oddíl Sport pro všechny

Jsme zrozeni k chůzi. Od našich prvních krůčků uplynul už 
nějaký ten čas, ale stále to umíme. Pohyb na vzduchu má velký 
význam pro přirozený a zdravý vývoj člověka. Při chůzi máme 
dost času na pozorování okolí, rozhovor s parťákem, ale také se 
v  klidu můžeme věnovat vlastním myšlenkám. Na procházku 
městem nebo okolní přírodou nepotřebujeme speciální výba-
vu. Stačí nám pevnější boty, něco k jídlu a pití. Vydejte se s námi 
na cestu za zdravím, silnější imunitou a lepší kondicí.

Od 1. listopadu 2020 do 31.3. 2021 pořádá Česká asociace 
Sport pro všechny výzvu „Vstaň a choď“. I náš odbor ČASPV ve-
dený pod TJ Sokol Tovačov se do této výzvy zapojil a „chodíme “!

Přihlásit se do soutěže může kdokoliv a kdykoliv v průběhu 
jejího konání zde: mothejzikova@caspv.cz v tomto formátu: jmé-
no a příjmení, přezdívka, rok narození. Je  otevřena pro všech-

ny věkové kategorie. Počet našlapaných kilometrů nahlásíte 
na stejný mail (do 30.11., 31.12., 31.1., 28.2., 31.3.). Věříme Vám 
i Vašim kilometrům, není potřeba žádných důkazů. Soutěžíme 
fair play. Průběžné výsledky budou zveřejněny u projektu „Vstaň 
a choď!“ na www.caspv.cz (v tabulce výkonů budou použity pře-
zdívky soutěžících).

„Je jedno, jestli pomalu nebo rychle, na rovině či v horách, 
ve městě nebo v přírodě a zda raději chodíte s holemi nebo bez 
nich. Hlavně, že jsi na vzduchu. Je jen na tobě, kdy a kde se do 
chůze pustíš a kolik času tomu věnuješ. Na konci března 2021 
vše sečteme, podtrhneme a odměníme.“

Pojď do toho s námi! Nikdy není pozdě! Soutěž byla v lednu 
rozšířena i o kategorii běžky. 

Za TJ Sokol Tovačov, odbor SPV,  Markéta Hajduková

Sport

V  červenci se družstvo složené z  do-
spělých, juniorů a starších žáků zúčastni-
lo II. ročníku turnaje v  Lobodicích. Tahle 
skupinka je základem obnovy fl orbalu 
pro dospělé, který má vyhrazen hodiny ve 
čtvrtek večer. 

Bylo pro nás velké překvapení, že jsme 
dostali pozvánky na turnaje v  Náchodě 
a v Dobrušce,  ještě  před začátkem spuštění 
přihlášek na tyto turnaje. Na obou turnajích 
jsme organizátory pasováni do role favoritů, 
dle výsledků v předcházejících ročnících.

Z kraje roku odehráli starší žáci turnaj 
v Luhačovicích, který bez ztráty bodu vy-
hráli. Ve stejném termínu jsme uspořádali 
turnaj v  Tovačově pro mladší žáky, kde 
dostali všichni naši hráči možnost odehrát 
turnaj proti účastníkům krajské soutěže 
Florbalové unie. Mladší žáci odehráli ještě 
jeden turnaj v Bystřici pod Hostýnem.

Pokračuje spolupráce s  FBC Přerov 
a FBC Olomouc, formou přátelských utká-

ní, účastí na našich turnajích a  v  případě 
Olomouce i  výběrem našich hráček do 
olomouckých týmů. Během roku 2020 
proběhlo pouze 43 tréninkových jednotek 
, odehrály se čtyři turnaje. V prvním polo-
letí se tréninků a turnajů zúčastnilo 80 dětí 
a v druhém pololetí 64 dětí. Ročníkově je 
rozsah dětí od 2006 až po ročník 2015.  Vel-
ký zájem o fl orbal je u dívek, které máme 
velmi šikovné. Děti nemáme jen domácí 
tovačovské, ale jezdí k  nám i  z  Troubek, 
Ivaně, Oplocan, Věrovan, Dubu, Klopoto-
vic, Hrubčic, Citova a Brodku.

V  druhé polovině roku se rozběhl 
fl orbal pro dospělé. V létě se tým složený 
z  dospělých, juniorů a  starších žáků zú-
častnil již II. ročníku fl orbalového turnaje 
v Lobodicích.

Co závěrem?  Pokud bude zájem ro-
dičů, jsme schopni hrávat pravidelnou 
fl orbalovou soutěž, vše k tomu v TJ SOKOL 
máme vybudované a připravené. 
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V současné době není možné sdělit, které akce se budou moct uskutečnit. I když je kulturně-sportovní kalendář sestavený, 

nabízíme jen některé plánované aktivity z něj. Doufáme, že se situace ohledně koronaviru zlepší a všichni se opět potkáme. Do 
té doby si chraňte své zdraví.

Datum Čas Název akce Místo konání Pořadatel

15. 5. 2021

sobota 15.00 hod.

Procházka městem 

s průvodcem, zaměřeno na 
významné osobnosti a události 
v historii města  

Určená trasa městem Zámecký spolek z.s. 
Město Tovačov

14. – 16. 5. 2021

víkend 10.00 hod. DOG FRISBEE a 50. výročí 

založení kynologického klubu 
Hřiště Pod Břízami Kynologický klub Tovačov

Město Tovačov

5. 6. 2021

sobota 18.00 hod. 
Slavnost u Gutmannů, 

připomenutí výročí 700 let 
města 

Nádvoří zámku Město Tovačov
Zámecký spolek z.s. 

11. 6. 2021

pátek 17.00 hod. Večerní oživlé prohlídky na 

zámku  
Zámek, interiéry  Město Tovačov 

12. 6. 2021

sobota 9.00 hod. Plavecké závody Tovačovská jezera DZP Haná Prostějov z.s.
Město Tovačov

19. 6. 2021

sobota 20.00 hod. Červnová noc Areál MS Haná Tovačov MS Haná Tovačov

červen 

2021
16.00 hod. Operetní představení MD 

Olomouc   
Nádvoří zámku Město Tovačov

26. – 27. 6. 2021 

sobota, neděle   10.00 hod. Oslavy 100 let kopané 

v Tovačově  

Hřiště Pod Břízami, 
zámecký park  TJ Sokol Tovačov

2. 7. 2021

pátek 17.00 hod. Večerní oživlé prohlídky na 

zámku  
Zámek, interiéry Město Tovačov

17. 7. 2021

sobota 10.00 hod. Procházka po bojišti 1866 Naučná stezka 1866 Komitét 1866
Město Tovačov

17. 7. 2021

sobota 18.00 hod. 10 let skupiny KAMERON Zámecký park Kameron 

25. 7. 2021

neděle 
14.00 hod.
16.00 hod.  

Loutkové divadlo BOĎI – 

Bauerovi Josefov
Nádvoří zámku Město Tovačov

21. 8. 2021

sobota 14.00 hod. Středověký den    Nádvoří zámku Město Tovačov

srpen

2021 
19.00 hod. Noc na Karlštejně, Moravské 

divadlo Olomouc  
Zámecký park Město Tovačov

11. 9. 2021

sobota 14.00 hod. Živé obrazy z 2. světové války Zámecký park  KVH – Dukla z.s. 
Město Tovačov  

18. 9. 2021 

sobota 9.00 hod. Oslavy 55. výročí založení 

stolního tenisu 
Sportovní hala TJ Sokol Tovačov

24. – 26. 9. 2021

víkend 15.00 hod. Hodové oslavy Zámecký park Město Tovačov

28. 9. 2021

úterý 10.00 hod. Setkání Hanáků  Zámecký park  Město Tovačov
Sdružení HANFOS

2. 10. 2021

sobota 17.00 hod. 
Vzpomínková akce 

u příležitosti 155. výročí bojů 

u Tovačova   

Naučná stezka 1866   Komitét 1866 
Město Tovačov 

24. 10. 2021

neděle 15.00 hod. Koncert k ukončení zámecké 

sezóny  

Rytířský sál, zámek 
Tovačov Město Tovačov

Kulturní a sportovní akce v Tovačově,  
květen, červen, červenec, srpen, září, říjen 2021  
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Kalendáře akcí
1. ledna slavnostní novoroční bohoslužba, farní kostel sv. Václava. 9:00 hodin 
17. února Popeleční středa (zahájení postní doby), farní kostel sv. Václava, 17:00 hodin 
28. března Květná neděle, farní kostel sv. Václava, 9:00 hodin    

1. dubna Zelený čtvrtek (mše sv. a adorace), farní kostel sv. Václava, 18:00 hodin 
2. dubna Velký pátek, farní kostel sv. Václava, 18:00 hodin 
4. dubna slavnost Zmrtvýchvstání Páně, farní kostel sv. Václava, 9:00 hodin 
5. dubna Velikonoční pondělí, farní kostel sv. Václava, 9:00 hodin
24. dubna slavnost sv. Jiří, hřbitovní kostel sv. Jiří, 18:00 hodin
23. května slavnost Seslání Ducha svatého, farní kostel sv. Václava, 9:00 hodin 
28. září slavnost sv. Václava, farní kostel sv. Václava, 9:00 hodin  

(Den tovačovských věží 14:00 -17:00)
1. listopadu slavnost Všech svatých, hřbitovní kostel sv. Jiří, 18:00 hodin 
2. listopadu Vzpomínka na všechny věrné zemřelé, hřbitovní kostel sv. Jiří, 18:00 hodin  

(poté dušičková pobožnost na hřbitově)
24. prosince půlnoční mše svatá, farní kostel sv. Václava, 22:00 hodin 
25. prosince slavnost Narození Páně, farní kostel sv. Václava, 9:00 hodin 
26. prosince svátek sv. Štěpána, farní kostel sv. Václava, 9:00 hodin
31. prosince bohoslužba na závěr občanského roku, farní kostel sv. Václava, 16:00 hodin 

Církevní kalendář pro rok 2021

InzerceInzerce

Tříkrálová sbírka
Poprvé v  historii Tříkrálové sbír-

ky se nekoledovalo klasicky. Přesto, 

že doba v  tomto ohledu je nelehká, 

v  rámci Tříkrálové sbírky se částka 

vyšplhala na Přerovsku okolo 500 

000 Kč. Velké poděkování patří všem, 

kteří podporují Charitu Přerov. Stejně 

velká část poděkování je mířena ke 

všem, kteří poskytli zázemí pro umís-

tění kasičky, do které mohli dárci při-

spívat. Především pak obchůdku Bez 

obalu a Českobratrské církvi evange-

lické v Přerově.

„Štědrostí dárců jsem příjemně pře-
kvapená. Tak skvělý výsledek jsme za 
situace, kdy byly kvůli pandemii kasičky 
umístěné na několika místech ve městě, 
ani nečekali,“  řekla koordinátorka Tří-
králové sbírky Emílie Šmídová z Charity 
Přerov.

Celkově se letos zúčastnilo 37 obcí, 
4 obce měly výtěžek vyšší než vloni, a to 

i  přesto, že se sami občané museli do-
stavit na místo, kde byla kasička na obci 
uložena.

„Zapečetěné kasičky byly k dispozici 
v  přerovských kostelích, sídle magist-
rátu a  charity nebo prodejně pivovaru. 
Obchod Bez obalu v  Čechově ulici se 
dokonce sám nabídl, že k nim můžeme 
kasičku umístit. Kreativita lidí byla v tom-
to roce velká,“ dodává.

Zájemci mohou i  nadále přispívat 

prostřednictvím on-line kasičky do 

30. 04. 2021. „Pokud budete mít čas 

a  chuť přispět, můžete tak nadále 

učinit. Při vyplňování je potřeba za-

dat poštovní směrovací číslo Přerova 

750 02, aby byl příspěvek připsán na 

Charitu Přerov,“ upřesňuje koordiná-

torka.

Finanční prostředky se sbírky budou 
putovat na dva stálé projekty - přímou 
pomoc lidem v nouzi, což se týká rodin, 
které se ocitnou v těžké životní situaci. 
A na kompenzační pomůcky - chodítka, 
vozíky nebo polohovací postele.

https://www.prerov.charita.cz/typy-
-stranek/clanky/charita-prerov/v-ramci-
-trikralove-sbirky-dekujeme-za-projeve-
nou-solidaritu/
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Minus 200? To zahřeje! MITRANET.CZ je nyní Nordic Telecom 
a přichází s hřejivými slevami i novou bezdrátovou technologií

 Nechte se zahřát slevami od telekomunikačního operáto-
ra Nordic Telecom. Jsme česká společnost se severskými hod-
notami, jako jsou zodpovědnost, respekt k přírodě a volnost. 
Všechny naše služby jsou proto bez závazku a  datových 

limitů.

Vyrostli jsme ze znalosti lokálních poskytovatelů internetu 
– jedním z nich je i MITRANET.CZ - a usilujeme o vytvoření al-
ternativy k velkým operátorům. Ještě důležitější je pro nás ale 
férový a vstřícný přístup k zákazníkům.

Zavádíme v Tovačově novou bezdrátovou 5G-ready tech-
nologii, která běží v  licencovaném pásmu, a  díky tomu není 
rušena ostatními bezdrátovými sítěmi. Výsledkem je stabilnější 
a výrazně rychlejší internet (až 100 Mbit/s) pro celou rodinu.

Navštivte www.nordictelecom.cz, kde si doslova na pár 

kliknutí můžete ověřit pokrytí přímo na své adrese.

Do 31. března 2021 navíc každý nový zákazník získá slevu 
200 Kč měsíčně na čtvrt roku a k tomu Nordic TV se spoustou 
vychytávek na měsíc zdarma!
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 Vzpomínka
Někdy se věci seběhnou tak rychle, že se člověk nestihne 

rozloučit. Srovnat se s odchodem „navždy“ je tak těžké. Dovo-
luji si proto alespoň malou vzpomínku: 

Bude nám chybět ten nekonečný servis, který vždy nabí-
zela, bude nám chybět ta profesionalita, se kterou přistupo-

vala k práci, bude nám chybět jako člověk. Byla vždy vstřícná 
a ochotná. Nikdy nic nepodcenila. Její tabule bývaly vždy sto-
procentní. Jaroslava Rašková odešla letos 14. ledna. Už nikdy jí 
osobně nepoděkujeme, ale nezapomeneme. 

Květa Zajícová.
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Oslavy „100 let na hřišti“ našeho klubu se uskuteční o víkendu 26. - 27. 6. 2021 na fotbalovém hřišti „Pod 
Břízami“, kde se v průběhu víkendu odehraje několik fotbalových utkání. V sobotu zakončíme den taneční 
zábavou v zámeckém areálu.

Výkonný výbor kopané a všichni členové klubu 
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